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Mi az, amit ez idő alatt sikerült elérni és 
mi az, ami csupán elképzelés maradt? 

- Nagyon eredményes három év áll az 
egyetem mögött, hiszen fölállítottunk 
egy egyetemi struktúrát, egy több kar-
ból álló nagy közös Universitast. Tudo-
mányos rektorhelyettesként a legbüsz-
kébb a doktori iskolák felállítására va-
gyok (ebből 16 van). Ezeken alapul a 
karok tudományos munkája, s ezek az 
egyetemi lét alapjai is egyben. A má-
sik: az egyetem innovációs tevékenysé-
gének a megalkotása. Része volt ebben 
az előző kormány kedvező tudományos 
politikájának, ugyanis sikerült ered-
ményes kutatócsoportokat létrehozni, 
amelyek világszínvonalú, gazdaságilag 
is kifizetődő innovatív aktivitást végez-
nek. Ezek többek között környezetvé-
delmi, orvosi és geográfiai célokat szol-
gálnak, ehhez körülbelül 1 milliárd fo-
rint innovatív pénzalapot nyertünk. A 
2000-es évek elején az egyetem nem 
büszkélkedhet igazi, nagy építkezések-
kel, de azért megvalósult az orvoskar 
kórbonctani intézetének a behozatala a 
klinikaparkba, (egy gyönyörű, világ-
színvonalú kórbonctani intézet jött lét-
re.) Végül megemlíteném a Hallgató 
Információs Központ Ady téri építését, 
ami már megkezdődött és javában tart. 
Az új rektor egyébként is új, mene-
dzsertípusú vezetést ígér az egyetem-

nek, amelynek tudományos-oktatási 
kapacitása biztosan megfelel az egye-
sült Európa színvonalának. Nem látok 
olyan globálisan gyenge pontokat, 
amelyeket sürgősen orvosolni kéne. 
Gyakorlatilag az egyetem benne él Eu-
rópában. 

Hol helyezné el a Szegedi Tudomány-
egyetemet oktatás és infrastruktúra tekin-

tetében az európai egyetemek rangsorá-
ban, most és az uniós csatlakozás után? 

- Je l en leg Európa szélére helyezném 
el. Kutatási szempontból nem állunk 
rosszabbul, mint egy ausztriai vagy 
egy második vonalbeli olasz egyetem, 
sőt bizonyos esetekben az első vonalba 
vagyunk sorolhatók. Az oktatási inf-
rastruktúránk viszont nem éri el még 
azt a szintet, amit kellene (gondoljunk 
csak a budapesti fejlesztésekre). A má-
sik óriási hátrányunk az, hogy Magya-
r o r s z á g o n még nem t ö r t é n t meg a 
kutatás finanszírozásának 100%-os fe-
dezete. Az egyetem (de legalábbis az 
orvoskar) két nagy forrásból kapja fi-
nanszírozását: az Egészségbiztosítási 
Pénztártól és az Oktatási Minisztéri-
umból. A kutatás személyi feltételei 
azonban lényegesen nagyobb pénzala-
pot igényelnek, mint az a 100-200 mil-
lió forint, amelyet most az intézmény 
kap az oktatási normatíva jóvoltából. 
Sokkal jobb lenne, ha kutatási státu-
szok lennének, s nem ez a mostani ke-
vert jellegű finanszírozás. 

A csatlakozás után mennyire bővülnek 
a pályázati lehetőségek? 

- Itt különbségeket kell tennünk a 
csatlakozó országok egyetemeinek inf-
rastrukturális fejlesztésére szánt ösz-
szegek és az európai uniós pályázatok 
révén szerezhető összegek között. Az 
első reményteljes dolognak látszik, 
ami viszont nem: hogy a kutatásokat 
európai pénzekből fedezzük. Minden 
országban ugyanis nemzeti pénzalap-
okból finanszírozzák a kutatást. Eb-
ben áttörést nem várok. 

Egy korábbi interjújában a tömegkép-
zés és a diploma értékállóságának kap-

csolatáról beszélt. Pár év múlva demog-

ráfiai hullámvölgy következik be. Elkép-
zelhető-e, hogy visszatér az egyetem az 
elitképzés gyakorlatához? Egyáltalán, 

megállt-e a tömegképzés folyamata? 

- A 90-es években hallgatói létszámnö-
vekedés történt, s ez óhatatlanul felhí-
gulással járt. A tömeges képzés helyett 
azonban ma már egyre inkább az elit-
képzés kerül előtérbe. Az orvosi karon 
más a helyzet, itt ugyanis nem történt 
létszámnövekedés, sőt inkább csökke-
nés volt megfigyelhető. Vannak speciá-
lis problémák: csökken az orvosi szak-
ma presztízse, a hallgatói elit pedig 
nem áramlik oly mértékben az orvos-
képzésbe, mint korábban. Az orvosi 
képzés biztos nem lesz elitképzés, arra 
viszont törekedni kell, hogy a rangsor-
ban lévő utolsó hallgató is olyan kép-
zést kapjon, hogy megbízhatóan tud-
jon később dolgozni. Ennek ellenére itt 
is ki kell alakítani az elitképzést. Ter-
vezek egy MD-PhD-képzést (ez 2004-
ben indul), melyre az orvostanhallgató 
vagy beiratkozáskor vagy inkább a har-
madik év elején jelentkezhet. PhD-
programjaink követelményei egyéb-
ként valahol meghaladják az amerikai 
és nyugat-európai követelményeket. 

Mennyire lehet tartani jövőre 
az orvosi szakmában az elszívó hatástól? 

- A szakma eddig is nyitott volt, a mun-
katársaim egyharmada Nyugaton foly-
tatta tanulmányait, s van, aki már haza 
is jött. Ilyen szempontból nem változik 
a helyzet a belépés után. Bonyolultabb 
a helyzet a klinikai orvosoknál, hiszen 
a külhoni orvosi kamarák adminisztra-
tív intézkedésekkel meg fogják akadá-
lyozni a tömeges kiáramlást. Bizonyos 
hiányszakmákban azonban nagy lesz 
az elszívó hatás (mint a kórbonctan 
vagy az aneszteziológia). 

Van megoldás? 

- Presztízsnövekedés, béremelés, jövő-
kép és a munkahelyi körülmények ja-
vítása szükséges, s akkor úgy tizenöt 
év múlva elérjük azt a szintet, amelyet 
ma célul tűztünk magunk elé. 
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